
Nagovor predsednika Državnega sveta Mitje Bervarja na javni 
predstavitvi rezultatov raziskave o odnosu slovenskih 

osnovnošolcev do alkohola 
 

(Državni svet, 24. oktober 2014) 

 

Spoštovana vodja projekta raziskave dr. Zdenka Čebašek – Travnik, lep pozdrav 

predstavnikom različnih ministrstev, spoštovane strokovnjakinje in strokovnjaki, lep 

pozdrav predstavnikom civilne družbe in vsej zainteresirani javnosti, 

 

dovolite mi, da vas pozdravim v dvorani drugega doma slovenskega parlamenta - v 

Državnem svetu RS. 

 

Tema uživanje alkohola med mladimi je eden velikih problemov sodobnih družb. 

Alkohol ima izredno negativne zdravstvene, ekonomske in socialne posledice. Pri 

mladini je še posebej škodljiv, saj že v osnovi zavira zdrav razvoj in onemogoča 

njihovo produktivno prihodnost. 

 

V Sloveniji je problem še večji, saj smo do alkohola kot družba izredno strpni. Mladi 

najdejo pogosto slab zgled že v družini. Mnogi mladostniki na tej podlagi le 

prevzamejo že znan obrazec poseganja po alkoholu, s katerim se srečujejo na 

družinskih, družabnih, kulturnih, športnih in drugih dogodkih. Nekateri celo menijo, da 

se Slovenci brez alkohola pravzaprav ne znamo zabavati.  

 

Še vedno prevladuje prepričanje, da je pitje alkohola potrebno, biti pijan pa ni nič 

nenavadnega in nevarnega. V očeh mnogih je tisti, ki ne pije, celo posebnež. 

Sprememba odnosa odraslih do alkohola bi zato zagotovo vplivala tudi na drugačen 

odnos mladih do alkohola.  

 

Najprej bi bilo treba torej ozavestiti starše, skrbnike, vzgojitelje, učitelje, tudi nas, 

politike, in druge, da bi mladim ne dajali napačnih zgledov. Na temo odnosa odraslih 

do alkohola smo skupaj z društvom Žarek upanja pred dvemi leti v Državnem svetu 

že pripravili odmevno javno predstavitev. 

 



 

Namesto zdravega načina življenja in krepitve duševnih, telesnih in socialnih 

zmožnosti, mnogi mladi raje izberejo pot alkoholizma. Večerni sprehodi po ulicah 

slovenskih mest ob koncih tedna že opozarjajo na razsežnosti epidemije opijanja 

med mladimi. Ti se ne zavedajo, da je iz »družbenega« pitja zelo kratka pot do 

kronične odvisnosti. Odvisnost od alkohola pa je zelo resen družben problem, ki 

zadeva področje zdravstva, socialnega dela, javne varnosti, pa tudi vzgoje, šolstva in 

nevladnih organizacij. 

 

Spoštovani, 

 

empirične raziskave in analize, ter na tej podlagi konkretni podatki, lahko razkrijejo 

dejanske razsežnosti nekega družbenega negativnega fenomena. Rezultati 

raziskovalnega projekta, ki jih bodo javnosti danes predstavili strokovnjaki in 

sodelavci Društva Žarek upanja, bodo lahko pomemben smerokaz zakonodajalcem 

in odločevalcem v naši državi. Nenazadnje bodo podatki tudi indikator uspešnosti 

leta 2003 sprejetega zakona o omejevanju porabe alkohola, od katerega smo si 

mogoče obetali preveč. 

 

Kajti zakon je le en člen v celoviti strategiji zmanjšanja zlorab. Vsaj tako pomembne 

so aktivnosti civilne družbe in nevladnih organizacij. Z njihovo pomočjo je mogoče 

izgrajevati spodbudno socialno okolje in spodbujati bolj odgovoren odnos do alkohola 

v celotni družbi, otroke in mladostnike pa usmeriti v samostojno in odgovorno 

sprejemanje zdravih odločitev.  

 

V Državnem svetu RS si iskreno prizadevamo, da bi mladim posvečali več 

pozornosti, tudi ko gre za možnosti izobraževanja, zaposlovanja, vključevanja v 

družbo in prevzemanje odgovornosti. O tem govorijo tudi številni posveti, ki jih 

pripravljamo. Zavedamo se namreč, da so družbeni okviri, v katerih odrašča mlad 

človek, poleg družine ključni, da se lahko razvije v odgovornega in aktivnega 

državljana. Tako bo tudi več možnosti za iskanje rešitev z dejavnim in angažiranim 

pristopom in ne s pomagali, o katerih govorimo danes. 

 

Vsem skupaj želim prijetno strokovno druženje. Hvala. 


